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To je 
škvadrizem!

Sedaj bo menda končno vsem  
jasno. Podlo dejanje na sloven
ski šo li v Zgoniku so zakrivili du
hovni po tom ci tistih , k i so umo
rili M a tteo ttija  in zastrupili Bra
tuža ter spravili pred posebna so
dišča nešteto naših rojakov. Do
slej so se dobro znani, a n iko li 
kaznovani fa š is ti  sam o podpiso
vali s svo jim i siglam i in sim bo
li na oskrunjenih spom enikih. Se
daj pa so se dali pred oskrunje
nim spomenikom tudi fotografira
ti. Boljšega dokaza menda ni tre
ba. Sedaj se menda končno n iti 
policija ne bo mogla več sprene
vedati, sedaj bo končno prisilje
na ukrepati. Saj je  vsem razvidno, 
da so fa š is ti zakrivili najmanj pol 
ducata kazn ivih  dejanj. Pogum
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storilcev je sicer vedno enak. Do
slej so se zakriva li v temo noči, 
sedaj so se skrili pod plašč parla
mentarne imunitete, ka jti rušilno 
kladivo so da li v roke državnemu  
poslancu. Sedaj se bo moral torej 
tudi ita lijanski parlam ent izkaza
ti, ka jti če ga hoče spraviti pred 
sodišče, mu mora odvzeti parla
mentarno im uniteto. Upamo, da 
se bo ita lijanski parlam ent zave
dal, da so predhodniki sedanjih  
škvadristov že enkrat pokopali 
italijansko državo, savojsko  mo
narhijo.

Izbira cilja (šola, k i  je  poim e
novana po 1. maju 45) ni bila ne 
slučajna in n iti nenapovedana, 
temveč spada v načrtno gonjo fa 
šistične stranke, da bi zbrisala 
svojo preteklost in potvarjala  
zgodovino. Zam an je  povezova
nje osvoboditve Prim orske z  ža
lostno stvarnostjo kraških brezen. 
Zgodovina je  že določila, kdo je  
bil v zadnji vo jn i na pravi strani, 
to je na strani protifašističnega  
boja. To, kar predstavlja  za Ita 
lijane 25. april, predstavlja  za 
Tim orce 1. maj. M aj 45 zato je  in 
°stane za Primorce velik, zgodo
vinski dan, ker predstavlja  konec 
fašistične diktature in priključitev 
Pretežnega dela Primorske k  ma
tični dom ovini.

Tudi m atična Slovenija mora 
biti pozorna na to, kar se zadnje 
Čase dogaja pri nas, k a jti listar- 
ska akcija o ponovnem  odkupu  
Istre v resnici pom eni akcijo za

lili*  B

Predsednik republike je spet poskrbel za presenečenje

OBISK V NOVI GORICI 
IZRAZ PRIJATELJSTVA IN MIRU

»Moja gesta  je izraz  m iru  in 
prija te ljstva do  lju d stv a  in n a ro 
da, ki sta  si z velik im  tru d o m  in 
p o g u m o m  priborila  do sto jan stv o  
n eo d v isn e  republike«. Tako je 
p re d se d n ik  rep u b lik e  C ossiga 
opravičil svoj k ra tk i obisk (v n e 
deljo , 3. t.m .) , v N ovi G orici. Za 
obisk je rim ska v lada vede la  v n a 
prej, d ržavni poglavar pa  je pojas
nil, da je za p rizn an je  S lovenije 
p risto jna  le v lada. »Z avedam  se, 
je dejal na srečan ju  na  ž u p a n s tv u  
v G orici, da  se m oje rav n an je  
m orda  kom u zdi nedosledno . Da
nes sem  en ak o  gan jen  obiskal 
b rezn o  j?ri Bazovici in R ižarno  v 
T rstu . Če bi m i čas d opušča l, bi 
se u stav il tu d i p red  spo m en ik o m  
štirih  s lovensk ih  patrio tov , ki so 
jih ustre lili fašisti, saj ne  m o reš  
p očastiti sp o m in a  svojih  m učen i
kov, če ne  sp o štu je š  m učen ikov  
d ru g ih  narodov«. C ossiga je tud i 
napoveda l obisk Porčinja v B ene
čiji, k jer so m ed  zad n jo  vo jno  ko
m un ističn i p a rtizan i pobili sk u 
p in o  n ek o m u n is tičn ih  ita lijan 
sk ih  p a rtizan o v  b rig ad e  O so p p o . 
D ržavni poglavar je v tej zvezi na
glasil, da je treba sicer resnici priti

do  d n a , a d a  je hk ra ti n u jn o  n e 
ka te re  ran e  zaceliti.

N en ad n a  odločitev p red sed n i
ka repu b lik e  C ossige, da  n a red i 
skok čez d ržav n o  m ejo in se k ra t
ko ustav i v N ovi Gorici, je bil vse
kako r o sred n ji d o g o d ek  njegove 
nedeljske p riso tn o sti v naši d eže
li. Po svečanostih  v S red ipo lju ,

k jer so počastili pad le  v p rv i in 
d ru g i sv e to v n i vojni, se  je C ossi
ga ko t p rv i italijanski d ržav n i p o 
g lavar poklonil sp o m in u  žrtev  ja
m e pri Bazovici in na to  obiskal Ri
žarno , ed ino  n ek d an je  nacistično 
taborišče n a  ozem lju  Italije. Po 
kosilu v goriških  Brdih se je p red-
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Predsednik Cossiga med obiskom  v N o v i Gorici. Ob njem sta  predsednika Pe
terle (levo) in Kučan (desno)

Globlji pomen visokega obiska
Predsedniku republike C ossig i je treba pri

znati, da je s svojim  v ljudnostn im  in  prijatelj
sk im  ob isk om  v N ovi Gorici dejansko odstra
n il s iln o  m učen vtis, k i je nastal m ed s lo v en 
sk im  ljudstvom  v d eže li Furlaniji Julijski kraji
ni zaradi škvadrističnega napada na sloven sk o  
šo lo  v Z gon iku . Tolpa m isovsk ih  skrajnežev je 
pod vodstvom  poslanca iste stranke iz Pordeno
na s kladivom  poškodovala ploščo z im enom  šo
le in  se zn esla  tudi nad spom enikom  padlim  na 
C olu.

DRAGO LEGIŠA

Slučaj je hotel, da se je to z ločin sk o  in  poba
lin sk o  dejanje, ki pom eni tudi izredno hudo ža
litev  za ves naš narod, pripetilo  v času, ko pri
haja po zaslu g i ZTT m ed sloven sk e ljudi na tej 
in on i strani m eje prevod B ožanske kom edije, 
se pravi delo  vrhunskega italijanskega pesn ika  
D anteja A lighierija. Z anim ivo in  hkrati značil
no je, da je za njegov prevod m ojstrsko po
skrbel sloven sk i m inister za kulturo Andrej Ca
puder.

V trenutku, ko S lovenci v  Italiji doživljam o  
pob alin sk i napad na eno naših  tem eljn ih  k u l
turnih ustanov, kakršna je šola, nudi sloven 
ska založba m ožnost, da se pripadniki s loven 
ske m anjšine in celotn i slo v en sk i narod n ep o
sredno sezn an i s sam im  ita lijanskim  literarnim  
biserom .

To je najlepši in  najbolj zgovorni dokaz, ka
ko je iz  trte izv it očitek , k i tako p ogosto  leti na 
nas, češ da se zapiram o v  geto in  odklanjam o  
stike z italijanskim i sosed i. Po drugi strani s tem  
prav tako zgovorno dokazujem o, da na barbar
sko gesto  odgovarjam o s kulturno pobudo, 
glob ok o  prepričani, da m orem o tako doseči le 
zm ago.

Toda naš narod je v  pretek losti in tudi seda
njosti jasno dokazal, da zna na nasilje in  na pos
kuse ponižanja odgovoriti tud i drugače. Tako  
bo ravnal — o tem  sm o globoko prepričani — tu
di v  prihodnosti, če se bo izkazalo , da so odpo
vedala sredstva pravne in dem okratične države.

O b isk  italijanskega državnega poglavarja v  
N ovi G orici pa dokazuje, da doba brezpravja, 
hvala Bogu, še ni napočila.
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F E D E R A L I Z E M
(Misli po simpoziju v  Cagliariju)

RADIO TRST A

■  NEDELJA, 10. novem bra, ob: 8.00 Ju
tranji radijski dnevnik; 8.30 Kmetijski ted 
nik; 9.00 Sv. m aša iz župnijske cerkve v 
Rojanu; 9.45 Pregled slovenskega tiska v 
Italiji; 10.00 M ladinski oder. »Blisk.« (An
gelo Cerkvenik); 11.00 Za sm eh in dobro 
voljo; 12.00 N arodnostni trenutek  Sloven
cev v Italiji; 13.00 O poldanski radijski 
dnevnik; 13.25 Glasba po željah; 14.00 Po
ročila in deželna kronika; 14.10 Janez Pov- 
še: Slovenski obračun s samim seboj; 15.30 
Šport in glasba; 17.00 Z naših  prireditev.
■  PONEDELJEK, 11. novem bra, ob: 7.00 
Jutranji radijski dnevnik; 7.30 Pravljica;
8.00 Poročila in deželna kronika; 8.10 Moč 
tišine; 10.00 Poročila in pregled tiska; 11.30 
»Dober nasvet«, izbor hum oresk  Evgena 
Juriča; 12.00 U m etniki p red  ogledalom ; 
12.40 M ešani zbor Mačkolje; 13.00 O pol
danski radijski dnevnik; 13.25 G ospodar
ska problem atika; 14.00 Poročila in dežel
na kronika; 14.10 O troški kotiček: »Moži- 
ček Kopitljaček«; 16.00 Skladatelj in orga
nist Primož Ramovš; 17.00 Poročila in kul
tu rna  kronika; 17.10 Jože Plečnik, sloven
ski svetovni arhitekt.
■  TOREK, 12. novembra, ob: 7.00 Jutranji 
radijski dnevnik; 7.30 Pravljica; 8.00 Po
ročila in deželna kronika; 9.30 To je živ
ljenje; 10.00 Poročila in pregled tiska; 11.30 
»Dober nasvet,« izbor hum oresk  Evgena 
Juriča; 12.00 Ž ivljenju naproti; 12.40 M e
šani zbor R epentabor; 13.00 O poldanski 
radijski dnevnik; 13.25 G lasba po željah;
14.00 Poročila in deželna kronika; 16.00 
Skupina G allus consort; 17.00 Poročila in 
ku ltu rna  kronika; 17.10 Dopisnice z naj- 
bližnjega vzhoda.
■  SREDA, 13. novembra, ob: 7.00 Jutranji 
radijski dnevnik; 7.30 Pravljica; 8.00 Po
ročila in deželna kronika; 10.00 Poročila in 
pregled tiska; 11.30 »Dober nasvet,« izbor 
hum oresk  Evgena Juriča; 12.00 Zdrava 
p reh rana  in gastronom ija; 12.40 M ešani 
zbor Sveti Jernej z Opčin; 13.00 O poldan
ski radijski dnevnik; 13.25 Na goriškem  
valu; 14.00 Poročila in deželna kronika;
14.10 Na goriškem  valu; 16.00 O rkester 
C am erata Labacensis; 17.00 Poročila in 
ku ltu rna kronika; 17.10 Jugoslavija po  le
tu  '45.
■  ČETRTEK, 14. novem bra, ob: 7.00 Ju
tranji radijski dnevnik; 7.30 Pravljica; 8.00 
Poročila in deželna kronika; 8.10 Slovenski 
vojaki v 1. svetovni vojni; 9.30 To je živl
jenje; 10.00 Poročila in pregled tiska; 11.30 
»Dober nasvet,« izbor hum oresk  Evgena 
Juriča; 12.00 Skozi tančico molka; 12.40 
Slovenski oktet poje dom oljubne pesmi;
13.00 O poldanski radijski dnevnik; 13.25 
G lasba po željah; 14.00 Poročila in dežel
na kronika; 16.00 M oteti iz zbirke O pus 
m usicum ; 17.00 Poročila in ku ltu rna  kro
nika; 17.10 Č etrtkova srečanja.
■  PETEK, 15. novem bra, ob: 7.00 Jutra
nji radijski dnevnik; 7.30 Pravljica; 8.00 Po
ročila in deželna kronika; 8.10 Halo, do
ber dan! Tu 362875; 10.00 Poročila in p re
gled tiska; 11.30 »Dober nasvet,« izbor h u 
m oresk Evgena Juriča; 12.00 Prvine Sre
dozem lja pri prim orskih pesnik ih  in pisa
teljih; 12.40 Slovenski oktet poje dom o
ljubne pesm i; 13.00 O poldanski radijski 
dnevnik; 14.00 Poročila in deželna kron i
ka; 14.10 O troški kotiček: »Kje je pristalo 
letalo?«; 14.30 O d Milj do Devina; 16.00 
Pianist Roberto Turrin v našem  studiu ;
17.00 Poročila in kulturna kronika; 17.10 
K ulturni dogodki; 19.00 Večerni radijski 
dnevnik .
■  SOBOTA, 16. novembra, ob: 7.00 Jutra
nji radijski dnevnik; 7.30 Pravljica; 8.00 Po
ročila in deželna kronika; 9.30 Zdravniški 
nasveti; 10.00 Poročila in pregled  tiska;
10.10 Sim fonični orkester RTV Slovenija; 
11.35 »Dober nasvet,« izbor hum oresk Ev
gena Juriča; 12.00 Rezija in Kanalska do
lina; 13.00 O poldansk i radijski dnevnik; 
13.25 Glasba po željah; 14.00 Poročila in 
deželna kronika; 14.10 Nediški zvon; 16.00 
Mladi harm onikarji šole G lasbene matice;
17.00 Poročila in ku ltu rna kronika; 17.10 
Alpe-Jadran; 18.00 Janez Povše: S loven
ski obračun s sam im  seboj.

Problem federalizma je dandanes 
večkrat na prvih straneh oz. v ospred
ju  političnih razprav. Vendar sam po 
sebi ni nov. In tudi na debatah v sar
dinskem glavnem mestu se je to po
kazalo. Od Kanta do Hamiltona pa do 
Cattanea — in spet Chanouxa — ob 
njih so se mnogi od referentov zau
stavili za osvetlitev tega pojma. Seve
da se današnje pojmovanje federaliz
ma v evropskem smislu pojmuje ne
koliko drugače in s posebnim ozirom 
na različne objektivne stvarnosti, če
prav so miselni viri v glavnem ostali 
isti.

Današnje vprašanje federalizma je 
v glavnem usmerjeno v problem av
tonomije posameznih skupnosti, v na
šem primeru narodnih in deželnih. 
Federalizem pomeni nadalje (kot že v 
prvotnem pomenu) sklenitev pogod
be neke skupnosti z drugo, vedno pa 
v smislu prej omenjenih ciljev. Ev
ropski federalizem ob koncu 20. sto

letja ni nič drugega kot zamisel o svo
bodnih enotah znotraj neke širše skup
nosti, ki si želi sama oblikovati svojo 
usodo in nato povezavo z drugimi. V 
tem duhu se danes govori o federaliz
mu Evrope, o avtonomiji narodnost
nih skupnosti, o iskanju novih poti za 
politično ureditev predvsem naše ce
line na poti v tretje tisočletje. In prav 
to je že napovedoval filozof Imanuel 
Kant ob koncu 18. stoletja, ko je pi
sal o pravicah samostojnih narodov za 
avtonomno, svobodno in pluralisti
čno družbo. Kasneje pa — v našem 
stoletju — francoski mislec Maritain, 
ki jasno začrtuje v duhu pluralizma 
tudi vlogo narodnih manjšin, ko npr. 
piše: »Jasno je, da problemi, ki zade
vajo narodne manjšine, zahtevajo že 
sami po sebi pluralistično rešitev... 
pluralistična skupnost, ki v svoji or
ganski enotnosti združuje raznolikost 
skupin... in ki priznava takim skup
nostim globoko avtonomijo.«

Simpozij liste Federalizem v me
stu Cagliari, o katerem je  bilo že pi
sano v zvezi z dokumentom slovenske 
stranke o slovenski manjšini v Italiji 
ter o priznanju republike Slovenije, je 
imel izreden pomen. Osvetlil je mar
sikatera vprašanja s tega področja in 
posebej nudi (tudi v debati) možnost 
za praktično primerjavo sedanjega po
ložaja med manjšinami samimi. Ta
ko mimo slovenske, sardinske, fur
lanske, valdostanske, okcitanske in 
drugih skupnosti v  Italiji še s kata
lonske ali flamske strani, da omeni
mo le širši evropski prostor; teden prej 
pa še na zborovanju o Evropi v  Sas- 
sariju še glas Korzike in drugih etnič
nih skupnosti.

Ideje narodnosti, strpnosti, sožit
ja — to so bile poleg in federalizma vo
dilne misli nedavnega sardinskega 
srečanja. Prav zato so podobna zbo
rovanja nadvse pozitivna in plodna. 
In prav je, da so bile temu pobudnik 
prav manjšinske stranke v Italiji. Naj 
zaključimo z mislimi slovenskega fi
lozofa Franceta Vebra o pravi in du
hovni vlogi nacionalne ideje, ki jih je 
slovenski predstavnik tudi citiral v 
svojih izvajanjih v Cagliariju, ko zgo
vorno piše: »Ako nacionalizem, pravi 
nacionalizem res je in naj bo nekaj 
drugačnega nego goli in že v  samem 
živalskem življenju tako idealno ures
ničeni rasizem, tedaj gre prvenstve
no zopet prvo priznanje sami krščan
ski misli, ki gleda in to izhodno naj
prej na samo duhovno stran človeške
ga življenja in šele nato na prirodno." 
Sama duhovnost je pa tisto v člove
ku, kar loči človeka od same prirode 
in v odločilnem primeru tudi — člo
veka od človeka.«

a.b.
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ponovno osvo jitev Istre, do kake 
ponovne »danunciade« pa korak 
ni zelo velik. Nedavna zahteva po 
uradnem izobešanju za sta v  istr
skih  in da lm atinskih  m est ob ita 
lijanskem  državnem prazniku v 
Trstu je namreč d o vo lj zgovorno 
opozorilo.

Obisk v Novi Gorici—
4mi n
sed n ik  srečal z občinsk im i upra
vitelji na  ž u p a n s tv u  v G orici in 
na to  p rekoračil d ržav n o  m ejo  rta 
Škabrijelski ulici, k jer sta  ga čaka
la slovenski p red sed n ik  K učan ir* 
m in istrsk i p re d se d n ik  Peterle.

Tudi ob tej p riložnosti je u rad 
ni T rst p okazal svoj iz raz ito  p ro 
vincialni obraz in ni m ogel prikriti 
svo je  ih te . T okra t se je še najbolj 
»izkazal« ž u p a n , ki je p re d se d n i
kov obisk v N ovi Gorici označil za 
»neljub p re s to p  meje« (spiacevo- 
le sconfinam ento), kot da bi šlo za 
kakega tih o tap ca  ali tatiča.

Razkol v Slovenski demokratični zvezi
V  Ljubljani je bil 13. in 14. oktobra izredni kongres Slovenske de

mokratične zveze, na katerem je prišlo znotraj stranke do razcepa. Sko
rajda vsa strankina elita je zapustila kongres in objavila, da ustanavlja 
novo stranko. Poleg dr. Dimitrija Rupla, dotedanjega predsednika stran
ke in zunanjega ministra Slovenije, so stranko zapustili ugledni politi
ki in intelektualci, kot so predsednik skupščine dr. France Bučar, no
tranji minister in eden glavnih akterjev slovenske pomladi Igor Bav
čar, pobudnica slovenske sprave Spomenka Hribar, eden od glavnih ide
oloških tvorcev demokratičnega preboja dr. Tine Hribar in številni drugi. 
Dejansko je stranko zapustil ves intelektualni krog Nove revije, ki je 
SD Z ustanovil in zasnoval nacionalni program, ki je kasneje postal De
mosov politični program, s katerim je slednji tudi zmagal na prvih svo
bodnih volitvah po komunističnem enoumju.

Vzrokov, da je prišlo do razkola, je več. Nemara ni najmanj po
memben ta, da je bilo strankino jedro sicer res sestavljeno iz vrhunskih  
intelektualcev, vendar so se slednji kot politični operativci izkazali za 
razmeroma nevešče. To navsezadnje niti ni čudno, saj se tudi drugod 
v svetu intelektualna smetana le redko dejavno ukvarja s politiko. Poli
tik in intelektualec sta pač dva različna »genotipa«.

V  SD Z je ob njenem nastanku vstopilo precej ljudi, ki so v komu
nističnem režimu občutili pomanjkanje svobode na nekem drugem ni
voju kot intelektualci. Razumevanje istovetnosti stranke, njen odnos 
do bivšega komunističnega režima in aktualna politika stremljenja so 
bila pri strankinih intelektualcih precej drugačna kot pri ostalem članst
vu. To je postopno privedlo do vse večjega nerazumevanja med vod
stvom in ostalimi člani stranke. Ker formalno vodstvo stranke ni pra
vočasno poskusilo reševati porajajoče se napetosti, se je znotraj stranke 
pojavilo nekakšno vzporedno, neformalno vodstvo, ki je sestankovalo 
skorajda v zarotniški maniri in na kongresu izvedlo neke vrste puč. Re
či je treba, da je legalno vodstvo za to »zarotniško« dejavnost sicer vede
lo, da pa ni ničesar ukrenilo. Res pa je tudi, da se je vodstvo stranke 
ves čas po volitvah intenzivno ukvarjalo s politiko osamosvajanja Slo
venije, pri tem pa je seveda trpelo delo v stranki.

Zdi se, da je sodu izbil dno Ruplov spor s Peterletom. Večina član
stva SD Z namreč ni bila pripravljena v tem sporu podpreti svojega pred
sednika, temveč Peterleta. To je bil seveda paradoksalen položaj, ki je 
Rupla in njegove pristaše bržkone precej prizadel. Tedaj so se v stranki 
tudi začele žolčne polemike med »liberalci« in »klerikalci«, ki so se prese
lile tudi na strani dnevnega časopisja. Čeprav se je sprva zdelo, da so 
te polemike le nenevarne znotrajstrankarske zdrahe, je  kasnejši tok do
godkov pokazal, da je to že bilo znamenje notranjega razkroja stranke.

Nova Rupel-Bavčarjeva stranka sicer ostaja v  Demosu, vendar se 
zagotovo ne bo vselej opredeljevala kot Demos. To zna že v bližnji pri
hodnosti sprožiti padec vlade ali njen odstop.

Janez V uk
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Obrtniška cona se začenja uresničevati
(Pogovor z glavnim pobudnikom)

S p o d p iso m  k u p n o p ro d a jn e  p o g o d b e  m ed  dev insko -nab režinsko  
občinsko u p rav o  in K onzorcijem  o b rtn ikov  so  se u sp e šn o  zaključila 
dolgoletna p rizadevan ja  za začetek uresn ičevanja  obrtn iške  cone v ob
čini D ev in -N abrežina. G lavni p o b u d n ik  za izvedbo  tega vsekakor p o 
m em bnega n ačrta  je S tanko  Švara, av to m eh an ik  iz S em polaja . S tar 
je 42 le t in  je so lastn ik  z n a n e  delavn ice v S esljanu , k jer av tom obilist 
dejansko  n a jd e  vse, k ar p o treb u je  za svoje vozilo . V tem  poklicu  je 
že dvajse t let. N aprosili sm o ga za pogovor, na katerega je rad  pristal.

go odločne volje in vztrajnosti, da smo 
nato premagali vse ovire in končno 
pred kratkim tudi prišli do cilja.

Katere so glavne značilnosti 
obrtniške cone?

Katere so bile največje težave?
Občinska uprava je vlogo sprejela 

in z regulacijskim načrtom iz leta 
1985 tudi konkretno določila lokacijo 
cone. Konzorcij se je uradno ustano
vil decembra leta 1986. Prve težave so 
nastale, ko je bilo treba iz žepa poteg
niti prve vsote denarja. Tedaj je pri
šlo do osipa članov. Najhujše težave 
Pa so nastale leta 1987, ko je deželni 
nrad za načrtovanje negativno ocenil 
lokacijo, češ da ni v skladu s krajin
skimi predpisi. S tem se je celotni po
stopek za uresničenje cone prekinil, 
tako da je grozila resna nevarnost, da 
s pobudo ne bo nič. Treba je bilo mno-

Stanko Švara

G. Švara, v čem je  po Vašem  
glavni pomen te pobude?

Obrtnikom iz devinsko-nabrežin- 
ske občine se nudi priložnost, da se 
uveljavijo in da pokažejo svoje zna
nje in svoje sposobnosti. Njihovo de
lo je namreč silno otežkočeno zaradi 
najrazličnejših predpisov. To pomeni, 
da tradicionalni obrtnik, ki je delal na 
domu, nima več bodočnosti. Urediti 
si mora drugačne pogoje za delo, ki bo
do ustrezali vsem predpisom. Prvi po
goj pa je ustrezno zemljišče, na kate
rem si bo obrtnik uredil svoje delov
ne prostore. Zato smo se trudili, da 
bi dobili posebno obrtniško cono tudi 
v občini Devin-Nabrežina.

K daj ste  se začeli zanim ati za 
to cono?

Prvo vlogo na občinsko upravo 
smo pripravili leta 1982, se pravi pred 
devetimi leti. Tedaj smo prosili, naj 
se v  okviru občinskega regulacijskega 
načrta določi posebno področje za obrt
niške dejavnosti. Vlogo je predložila 
skupina kakih 15 obrtnikov.

Cona se razteza na površini 44 ti
soč kv. m. Obrtniki bodo koristili 28 
tisoč kv. m ., kajti ostala površina poj
de v glavnem za potrebe urbanizacije 
(ceste, zelene površine itd). Skupno je 
določenih 16 enot, kar pomeni, da je 
mesta za skupno 16 obrtniških delav
nic. Zdaj je v teku postopek za natanč
nejšo ureditev vseh vprašanj, zlasti ti
stih, ki zadevajo sestavo konzorcija.

Katere dejavnosti predvideva
te?

Predvidevamo delavnice za mizar
ja, kovača, mehanika, avtoličarja, in
štalaterja in druge dejavnosti. Skup
na investicija bo znašala sedem ali 
osem milijard lir. Delovnih mest pa 
bo 70.

KAJ MENI O POBUDI 
PODŽUPAN  
MARTIN BRECELJ
»Odkar so propadle ali bistveno 

zgubile na pomenu tradicionalne go
spodarske dejavnosti, kot so bile zla
sti kmetijstvo, ribolov in kamnarstvo, 
devinsko-nabrežinski občini trajno 
grozi nevarnost, da bi se zreducirala 
v zgolj rezidenčno področje z vsemi 
negativnimi posledicami, ki bi jih to 
imelo. Uresničitev obrtniške cone v 
Nabrežini bo predstavljala pomemben 
korak v nasprotno smer, saj bo po-

M artin Brecelj

membno obogatila gospodarsko živ
ljenje v občini in s tem prispevala k 
njenemu skladnejšemu razvoju.

Zamisel o obrtniški coni v Nabre
žini seje prvič porodila pred davnimi 
desetimi leti, upravni postopek za nje
no uresničitev pa še danes ni povsem 
končan, saj zdaj razpolagamo s sploš
nim in podrobnim regulacijskim na
črtom, a ne še z ustreznimi gradbeni
mi dovoljenji. To dolgo spočenjanje je 
treba delno pripisati zapletenosti u- 
pravnega postopka, delno pa tudi ob
strukciji nekaterih političnih sil ozi
roma krogov in veliki zamudi, s kate
ro je deželna uprava načrte odobrila. 
Kritiki so se večkrat obregnili ob lo
kacijo, čeprav je bila skrbno izbrana 
in jo je občinski svet skoraj soglasno 
najmanj trikrat odobril. Očitno koga 
motijo še druge stvari. Upam, da od
slej ne bo več hujših ovir, posebno za
dovoljstvo pa moram izraziti nad 
dejstvom, da konzorcij, ki vodi pro
jekt, sestavljajo domači oziroma slo
venski obrtniki in da lepo sodeluje s 
krajevnim slovenskim denarnim zavo
dom.«

Slovenska ustava 
in narodne manjšine

Pri predsedniku Skupščine 
Republike Slovenije in predsed
niku Komisije Skupščine Repu
blike Slovenije za ustavna vpra
šanja dr. Francetu Bučarju so 
29. oktobra bili predstavniki 
Slovenske skupnosti iz Trsta, 
Narodnega sveta koroških Slo
vencev, Krščanske kulturne 
zveze in Enotne liste iz Celov
ca. Pogovarjali so se o ureditvi 
položaja narodnosti v naši u- 
stavi, s tem posredno pa seve
da tudi o vprašanju odnosa Re
publike Slovenije do slovenske 
manjšine v  sosednjih državah.

Udeleženci pogovora so u- 
gotovili, da je predložena uredi
tev položaja italijanske in mad
žarske narodnosti v Sloveniji 
lahko vzgled manjšinske ure
ditve in da bo lahko služila kot 
vzorec za ureditev položaja dru
gih manjšin v  sosednjih drža
vah. Med pogovorom pa se je 
porodila tudi zamisel, da bi v 
slovensko ustavo vnesli poobla
stilo za izdajo posebnega zako
na, na osnovi katerega bi imeli 
Slovenci iz zamejstva, pa tudi 
od drugod po svetu, v Republi
ki Sloveniji enake možnosti kot 
državljani Slovenije. Takšna u- 
reditev naj bi bila podobna pra
vicam in ugodnostim Južnih 
Tirolcev v  Avstriji.

Za Ssk sta bila prisotna de
želni tajnik Ivo Jevnikar in de
želni predsednik Marjan Ter- 
pin, za N SK S Tajnik Marjan 
Pipp, za EL Jože Wakounig in 
Bernard Sadovnik, za KKZ pa 
Nuzej Tolmajer.

V Trstu in drugih krajih naše 
dežele se nadaljujejo priprave na 
obisk papeža Janeza Pavla II., 
k i bo maja prihodnjega leta. Kot 
slišim o, se slovenski verniki na 
Tržaškem zanim ajo, da bi mogli 
s petjem in m olitvijo  primerno iz
kaza ti sinovsko vdanost svetemu  
očetu. Bo zadoščeno njihovi že
lji? Širijo se g lasovi o čedalje več
jih  težavah in tudi o ovirah. Upati 
pa je, da se bo to vprašanje pra
vilno rešilo, in sicer v skladu s te
m eljnim i pastora ln im i načeli.

Štandreška sekcija Slovenske 
skupnosti odklanja predlog, naj 
se na področju mirenskega letali
šča zgradi šo lski center za finan
čno stražo. Člani sekcije menijo, 
da je treba omenjeno področje na
m eniti raje za potrebe športa, pro
stega časa, civilne zaščite itd. 
Proti gradnji centra so se izrekli 
tudi udeleženci zadnjega zaseda
nja pokrajinskega sveta Ssk v Go
rici.
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Mladi ob skorajšnjem pokrajinskem kongresu Ssk v Trstu
O  b ližn jem  tržašk em  p o k ra jin sk em  k o n g re su  Ssk, ki bo 10. n o 

vem bra  na  tržašk i P o m o rsk i posta ji, sm o se  pogovorili tu d i s p re d 
stavn ikom  m lajše generacije  D av idom  Slobcem .

če pomislimo, da vsi njegovi člani 
sodelujejo v stranki prostovoljno in 
brezplačno.

K aj bi k o t predstavnik mlajše 
generacije spremenil oz. izboljšal 
v delovanju pokrajinskega sveta  
Ssk pa tud i stranke na deželni 
ravni?

Zdi se mi, da mora nujno priti v 
stranki tako na pokrajinski kot tudi na 
deželni ravni do večje profesionalno
sti; bolje bi bilo treba izkoristiti in ko
ordinirati strokovne sposobnosti čla
nov pokrajinskega in deželnega sveta 
ter somišljenikov Ssk predvsem na 
pravnem, gospodarskem, šolskem in 
naravovarstvenem področju. V  pri
hodnji mandatni dobi bi bilo treba 
okrepiti prisotnost in delovanje sek
cij Ssk v vseh treh pokrajinah, kjer ži
vi naša narodnostna skupnost. Bolje 
bi bilo treba tudi obveščati tako slo
vensko kot italijansko javnost o naših 
političnih uspehih in prizadevanjih za 
razvoj in zaščito Slovencev v Italiji.

So po tvojem  mnenju smerni
ce in načela stranke še aktualne?

Statut Ssk v svojih prvih stavkih 
med drugim pravi, da je Slovenska 
skupnost politična stranka Slovencev 
v deželi FJK, ki temelji na načelih na
rodne samobitnosti, demokratične u- 
reditve, političnegajiluralizma in so
cialne pravičnosti. Ze samo zaradi teh 
principov so smernice in načela naše 
stranke še posebno aktualne in je nji
hova praktična uresničitev cilj, ki ga 
je treba čimprej doseči, če hočemo o- 
hraniti svojo identiteto narodne skup
nosti in ne postati zgolj folklorna sku
pina.

Kakšno zanim anje za p o liti
čno udejstvovanje velja med m la
dimi?

D avid Slobec

Kako ocenjuješ dosedanje de
lovanje pokrajinskega sveta Ssk v  
zadnji m andatni dobi?

Delovanje našega pokrajinskega 
sveta Ssk v zadnji mandatni dobi 
ocenjujem vsekakor zelo pozitivno iz 
dveh razlogov:

prvič, ker smo precej uspešno de
lovali tako na strogo političnem kot 
tudi na širšem narodnostnem področ
ju tržaške pokrajine. V  mislih imam 
predvsem razne naše pobude proti raz
lastitvam slovenske zemlje, protestnih 
akcij proti namestitvi sinhrotrona pri 
Bazovici pa vse tja do prirejanja okro
glih miz, tiskovnih konferenc in zbi
ranja podpisov za tak zakon o kraškem 
parku, ki ne bi oškodoval našega kra- 
škega človeka. Nenazadnje pa bi rad 
še posebno pohvalil vse naše izvolje
ne predstavnike Ssk, ki so se zelo do
bro izkazali v boju za pravičnejše sta
tute naših občin in pokrajine;

drugič, ker nam je uspelo istočas
no usmeriti tudi velik del naših ener
gij v pomoč slovenski neodvisnosti. 
Pozitivna ocena delovanja pokrajin
skega sveta Ssk pa je lahko se večja,

v

Zupan v Kopru prejel zaupnico
N a p o b u d o  D em osov ih  poslancev  je bila n a  sk u p n e m  zased an ju  

vseh  tre h  zborov  občinske sk u p šč in e  razp rav a  o v p ra šan ju , ki v jav
no sti že nekaj m esecev  b u ri d u h o v e . Da je p re d se d n ik  k o p rsk e  obči
ne  A urelio  Juri izp o stav ljen  p re p ih u , je p o k aza la  tu d i ta  razp rava. 
P red v sem  iz v rs t opozicije  sm o slišali v rsto  pom islekov , da  ne rečem  
očitkov, ki p a  so jih de legati večine omilili oz irom a obrn ili sebi in  ž u 
p a n u  v p rid . D elegati so  n a to  p ristop ili h g lasovan ju , ki je  po  en i s tra 
ni po trd ilo  p ričakovan  končn i izid  — p o d a ljšan je  m an d a ta  — po  d ru 
gi pa  žu p an a  najbrž d o d a tn o  opogum ilo  pri n jegovem  nadaljn jem  delu  
in zav zem an ju  za »avtonom ijo  ce lo tne Istre in  za italijanski vzorec re 
ševan ja  m an jšin sk e  problem atike«.

Tajno g lasovanje pa  je pokazalo, da  žu p an o v a  »dvojna« vloga (naj
v išjega p re d s ta v n ik a  občine in  p rip ad n ik a  ita lijanske sk u p n o sti)  in 
p red v sem  n jegovo  rav n an je  n e p o sre d n o  p re d , m ed  in po  vojn i v Slo
veniji, n i sp o rn o  zgolj za  D em osove poslance, tem več tu d i za n ek a te 
re  p red s tav n ik e  d ru g ih  s tran k . Za žu p an o v o  razrešitev  je g lasovalo 
18 d elegatov , 3 so se vzd rža li, 56 p a  jih je bilo pro ti. To je znak , da 
zno tra j v ladajoče, levo u sm erjen e  koalicije, ki im a sicer ab so lu tn o  v e 
čino v skupšč in i, le n i p o p o ln eg a  soglasja.

R.H.

Pokrajinski kongres SLOVENSKE SKUPNOSTI

TRST SMO TUDI MI!
Kongresni center na Pomorski postaji v Trstu, 

nedelja, 10. novembra 1991, z začetkom ob 9. uri.

Med večjim delom slovenske mla
dine je premalo politične in tudi kul
turne dejavnosti, pa čeprav so zadnji 
vojni dogodki v Sloveniji le vzbudili 
vsaj pri nekaterih nekaj več narodne
ga ponosa in zanimanja za novo poli
tično stvarnost tako v Sloveniji kot tu
di v naši deželi. Slovenska šola igra 
v mladinskem prostoru zelo pomemb
no in nezamenljivo vlogo, zato bi mo
rala nuditi dijakom mnogo več infor
macij o vseh aspektih naše manjšin
ske stvarnosti in jih vzgajati v aktiv
ne člane naše skupnosti na vseh po
dročjih. Če se osredotočimo samo na 
mladinsko politično področje, lahko 
ugotovimo, da je npr. pri Mladinski 
sekciji Ssk veliko možnosti za udej
stvovanje na najrazličnejših ravneh, 
ki gredo od prizadevanj za enoten vo
lilni nastop Slovencev v  Italiji, za ena
kopravnost slovenščine v javnosti, za 
boljše šolstvo, pa vse tja do varstva 
okolja, sožitja, smotrnejšega izkori
ščanja možnosti zaposlitve slovenske 
mladine in sodelovanja z mladinski

mi organizacijami narodnih manjšin 
po vsej Evropi.

Z  zadovoljstvom ugotavljam, da je 
prišlo na zadnjem pokrajinskem kon
gresu M sSsk do bistvene pomladitve 
članstva, kar potrjuje pravilnost po
litičnih izbir stranke Ssk, še posebno 
v  teh časih, ko stopajo ideologije ved
no bolj v  ozadje. Poudariti velja tu
di, da so člani M sSsk prisotni v vseh 
strankinih organih tako na pokrajin
ski kot na deželni ravni, kar dokazuje 
tudi občutljivost in odprtost stranke 
do mladih in njihovih idej.

Katero bi moralo b iti po tvo
jem  mnenju vodilo  bližnjega kon
gresa?

Stranka bi morala na svojem kon
gresu postaviti v ospredje nezamen
ljivo in odločilno vlogo, ki jo odigra
va v zamejskem prostoru, ter postati 
čimbolj reprezentativen subjekt različ
nih realnosti naše narodnostne skup
nosti v perspektivi enotnega politič
nega nastopa.

Zanimiva okrogla miza v Ronkah

Raba slovenščine
že  »obdelovali« fašistični skrajneži v 
Trstu, to se je na papirjih tud i vide
lo, saj so bili temeljito opljuvani.

Na rob uspelega srečanja, ki pa v 
dvorano ni pripeljalo italijanskega ob
činstva, bi lahko zapisali, da je bilo 
potrebno, vprašljivo pa je, kaj lahko 
sploh še novega zvem o na to temo, 
o kateri sedaj že vsako leto organizi
rajo pogovor v Ronkah. O  tem  se je 
najbolj razgovoril odvetnik in senator 
Nereo Battello, ki se je že takoj na za
četku vprašal, kakšen sm isel imajo 
takšna srečanja. Rekel je tudi, da je 
velika sram ota, da se o tem  pogovar
jam o na p ragu  enaindvajsetega sto
letja, ko bi morala im eti m anjšina 
vendarle vse pravice že uresničene, 
ne pa, da se m ora zanje šele boriti- 
Kaj bolj konkretnega pa tud i on kot 
politik ni povedal. Tajnik stranke Slo
venska skupnost in časnikar na slo
venskem  rad iu  v Trstu Ivo Jevnikat 
je s pragm atičnim  posegom  sprego
voril o zadnjem  srečanju slovenskih 
predstavnikov z italijanskim  zuna
njim m inistrom  De M ichelisom, ka
terem u je prisostvoval tud i sam . Na 
kratko je ponovil bistvo ministrovih 
izjav, kjer je m inister v bistvu pove
dal, da bodo Slovenci v Italiji užival'

111» @

V četrtek, 31. oktobra, je bilo v ob
činski sejni dvorani v Ronkah sreča- 
nje-diskusija z naslednjo temo: Pra
vica do rabe slovenščine p red  sodno 
oblastjo in javno upravo. Srečanje je 
potekalo pod  pokroviteljstvom  obči
ne Ronke, organizirala pa so ga tri 
slovenska društva: Slovensko kultur
no rekreacijsko društvo  »Jadro« iz 
Ronk, Krožek za socialno politična 
vprašanja »Anton Gregorčič« iz G o
rice in D ružbeno politično društvo 
»Edinost« iz Trsta. G lavna zasluga za 
dobro obiskano srečanje gre seveda 
neutrudnim a profesorjema, ki sta de
bato pripravila; Renco Frandolič in in
ženir Karlo Mučič sta srečanje vzor
no tudi vodila pred  polno dvorano v 
občinski palači v Ronkah.

Na srečanje so prišli skorajda vsi 
povabljeni gostje, prisoten  ni bil sa
mo senator Spetič, na srečanje pa ni 
mogel priti tudi odvetnik Daniele Bo- 
nam ore. Sodelovali so senator in od 
vetnik N ereo Battello, dr. Francesco 
De Benedittis, tajnik Slovenske skup
nosti Ivo Jevnikar in profesor Samo 
Pahor. Ta je pripravil v bližnji knjiž
nici tud i razstavo o italijanski zako
nodaji, ki se nas Slovencev zelo tiče; 
razstavljeni so bili isti panoji z do 
kum enti o dvojezičnosti, katere so
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Borštnikov prstan
igralki
Miri Sardoč

Za svoje življenjsko delo v gleda
lišču, za nepozabne interpretacije, iz
redno nadarjenost in delavnost je 
igralka SSG v Trstu Mira Sardoč pre
jela v Mariboru najvišje slovensko 
gledališko priznanje — Borštnikov 
prstan. Kot piše v obrazložitvi žiri
je, je Mira Sardoč »ena osrednjih 
osebnosti tržaškega kulturnega živ-

Mira Sardoč

ljenja, gledališka učiteljica mladih 
rodov, skrbnica slovenskega jezika, 
povezovalka tržaške kulture na vse 
strani, branilka golega obstanka te 
svojevrstne slovenske gledališke hi
še (SSG — op. ur.)... Mira Sardoč je 
s svojim delom avtorica pomembne
ga deleža v obdobju sijajnega vzpo
na našega gledališča zadnjih 40 let,« 
piše se v obrazložitvi. Nagradno ko
misijo so sestavljale tri pomembne 
osebnosti v slovenski gledališki u- 
metnosti: France Vurnik, Polde Bi
bič in Matjaž Kmecl. Naši tržaški 
umetnici čestitamo za visoko pri
znanje.

*  *  *

Raba slovenščine...
îiiii □

enake pravice kot jih italijanska m anj
šina v Sloveniji. Sicer pa Ivo Jevnikar 
ni bil posebno navdušen  nad m ini
strovimi izjavami, ker so bile preveč 
splošne, da bi se iz njih dalo kaj raz
brati. Profesor Samo Pahor je govo
ril o svojem  boju za slovenske pravi
ce in pri tem  povedal lastne izkuš
nje, katerim  lahko sledim o v dnev
nem časopisju, kajti Sam o Pahor je 
človek, ki pušča sled za seboj.

Sledila je dolga debata, katero je 
vodil profesor Renco Frandolič. Kot 
vedno, je taka tem a dobrodošel po- 
vod za debato, na kateri pa seveda 
skorajda ni bilo Italijanov, kar je zelo 
tezumljivo, saj se ta stvar njih ne ti
če, vsaj mislijo tako, sicer bi prišel še 
kdo, razen povabljencev, zaradi ka
terih je vsa stvar tudi potekala v itali
janščini.

V D S I o  
problemu Istre

V Društvu slovenskih izobražencev je 
bila 4. t.m. zanimiva okrogla miza o ure
ditvi Istre po uveljavitvi slovenske in 
hrvaške samostojnosti in o težnji nekate
rih italijanskih političnih krogov po »od
kupu Istre".

Štirje predavatelji — izolski župan dr. 
Zvonko Grahek, republiški poslanec dr. 
Danijel Starman ter dr. Marjan Starc in 
Dimitrij Žbona (vsi so doma iz sloven
skega dela Istre) — so osvetlili problem iz 
zgodovinskega, pravnega, upravnega in 
političnega vidika. Govora je bilo pred
vsem o razlikah med slovensko in hrva
ško Istro, o možnosti pridobivanja držav
ljanstva tudi za pripadnike slovenske 
manjšine v drugih državah in o bojazni, 
da bi Slovenija za svojo državnost plačala 
previsoko ceno.

V razgibani debati so prišli na dan 
predvsem problemi slovenske manjšine v 
Italiji. Tudi mi bi morali zahtevati inter
nacionalizacijo naših problemov tako, kot 
jo Italija zahteva za svojo manjšino v Istri, 
je poudarilo nekaj poslušalcev. Odgovor 
je bil, da Italija v tem primeru »izkorišča« 
svoj položaj v EGS, Slovenija pa na ža
lost še nima toliko moči, da bi lahko za 
svoje manjšine v Italiji, Avstriji in na 
Madžarskem dosegla enake ugodnosti. 
Predavatelji so vsekakor potrdili, da je no
vi slovenski vladi problem manjšin zelo pri 
srcu in da se namerava vedno bolj priza
devati za dosego čim večje možne zaščite 
za svoje rojake, ki živijo na drugi strani 
meje.

Slovesna predstavit
Lide Turk »Glas

V mali dvorani K ulturnega dom a v Trstu je bila v sredo, 30. oktobra, slo
vesna predstav itev  knjige Lide Turk, urednice na slovenski radijski postaji 
Radio Trst A, z naslovom  »Glas v ... etru«. Kot je povedala sam a avtorica, 
gre za pričevanje o 40-letnem delovanju tržaške radijske postaje. O delu je 
spregovoril prof. Jože Prijevec, ki je razčlenil njegovo vsebino. Predvsem  je 
poudaril, da je knjiga Lide Turk pom em ben doprinos k zgodovini Slovencev

Prizor s predstavitve knjige »Glas v ... etru«. Za predavateljsko mizo sedijo: 
prof. J. Pirjevec, avtorica Lida Turk, dr. F. Benedetič, M. Mauri in S. Rudolf

(foto D. Križmančič)

v Italiji, saj gre za ponoven  dokaz, koliko sm o skupno  zgradili od  povojnih 
let do danes.

N a slovesnosti so spregovorili še ravnatelj program skega oddelka dr. Fi- 
libert Benedetič, ravnatelj deželnega sedeža RAI M ario M auri in odgovorni 
urednik  slovenskih poročil Saša Rudolf.

O bčinstvo si je nato  ogledalo posnetek  s koncerta »Gallusovo zvočno bo
gastvo«, ki ga je pripravil Janko Ban. Prem iera koncerta, ki je bila v stolnici 
sv. Justa, je v celoti posnela tretja televizijska m reža.

Nagrajeni najboljši
V prostorih  H ranilnice in posojil

nice v Nabrežini je v četrtek, 31. t.m ., 
potekala kratka, a pom em bna sloves
nost ob podelitvi posebnih  priznanj 
»Nagrada šport in šola«. N agrajenih 
je bilo 15 dijakov slovenskih višjih 
srednjih šol (10 s Tržaškega in 5 z G o
riškega), ki so dosegli odlične u sp e
he v šoli in dobre rezultate na špo rt
nem  področju.

Priznanja je našim  odličnjakom  — 
športnikom  podelila ZSŠDI skupno s 
šestim i slovenskim i denarn im i zavo
di, združenim i v Deželni bačni sek
ciji SDGZ. N a slovesnosti so sprego
vorili p redsedn ik  ZSŠDI Jurij Kufer- 
sin, športn ik  in m entor Franko Dra- 
sič ter predsednik nabrežinske hranil
nice Gvido Zidarič, spored  pa je po 
vezoval M ario Šušteršič.

I |H ' I

Štipendija »M. Flajban«
S lo v en sk o  d ob rod eln o  

društvo v Trstu razpisuje le
tos svojo peto študijsko šti
pendijo iz sklada »Mihael 
Flajban«.

Š tip e n d ija  bo zn aša la  
2.000.000 lir letno in bo tra
jala za vso redno študijsko 
dobo, v kolikor bo lastnik 
zadostil pogojem pravilnika. 
Štipendija je namenjena slo
venskim  zam ejskim  visoko- 
šolcem, ki se bodo vpisali 
na tržaško ali videm sko uni
verzo v akademskem letu  
1991/92.

Za podrobnejša pojasnila 
o pravilniku in roku vlaga
nja prošenj naj se interesen
ti javijo na sedežu Sloven
skega dobrodelnega društva 
v Trstu, ulica M achiavelli 
22, 2. nadstropje, telefon  
631203, vsako sredo od 16. 
do 18. ure.

Letošnji dobitniki »Nagrade šport in šola« (foto D. Križmančič)

V krogih Evropskega parla
menta so objavili poročilo, k i pra
vi, da je Ita lija  zibelka organizi
ranega kriminala. M afijske in po
dobne organizacije ne delujejo le 
na jugu države, tem več tudi v  
srednji in celo že severni Ita liji.
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Arhitektonske lepote našega Krasa

Cerkev sv. Urha v Samatorci

Z unanjost in oltar prelepe cerkvice sv. Urha v Samatorci

Samatorca je nekoliko odročna 
vasica na zahodnem Krasu, ki se lah
ko ponaša z nekaterimi arhitekton
skimi biseri. Izredno zanimiva je ne
koliko odmaknjena, samotna cerkvi
ca sv. Urha. Prvotno je stala na so
sednjem griču, v 18. stoletju pa so jo 
prestavili bliže potrebam vasice, v 
zavetje pod gričem. Prav zaradi nje 
je spoznalo ta del našega Krasa tudi 
veliko število tujcev in naših itali
janskih someščanov. Cerkvica je pri 
srcu tudi mladim: število porok v 
njej je močno naraslo. In kako naj ne 
bi bilo, saj je dandanes res težko naj
ti tak idiličen kraj, kjer hkrati gospo
darijo lepota, pristnost in mir. Ob 
porokah pa je pred cerkvico prostor 
tudi za razposajenost in zdi se, kot 
da si dvorišče kar pričakuje nekoli
ko vedrega razpoloženja in navdu
šenja.

Cerkev sv. Urha, ki je bila v da
našnji obliki dokončana leta 1870, v 
veliki meri spominja na nekatere 
druge cerkve na kraški planoti; še 
posebno pa je presenetljiva njena po
dobnost s cerkvijo v Križu pri Toma
ju. Zvonik je običajen kraški »ter«, 
to je s tremi zvonovi, stara lesena 
vhodna vrata pa so bila okrašena z

rozeto v lesu, ki jo je izdelal domač 
umetnik. Glavni oltar je posvečen 
sv. Urhu.

Ob klancu, ki pelje do cerkve, 
stoji pilj, ki je bil zgrajen ob koncu 
preteklega stoletja. Krasijo ga svete 
podobe, ki jih je prav tako izdelal 
ljudski umetnik. Gre za tipičen kra
ški slog, saj najdemo tovrstne podo
be tudi po drugih vaseh našega Kra
sa. Na žalost so z raznimi obnovit
vami precej spremenili podobo Sa- 
matorce, tako da se le s težavo naj
dejo ostanki kraške arhitekture. Do
bro ohranjen je le portal sredi vasi.

(Tekst in s lik i D. Bradassi)

SLOVENSKO STALNO GLEDALIŠČE 

S o f o k l e s
KRALJ OJDIPUS

Režija Mile Korun

V ponedeljek, 11. novembra, 
ob 20.30 ABONMA RED A 

v torek, 12. novembra, 
ob 20.30 ABONMA RED B

v Kulturnem domu v Gorici

Prenovljena kinodvorana na Travniku

Kulturni izziv za obe Gorici

lo vzdušje od odprtju prenovljene kinodvorane na Travniku med 
jpom  kabaretista  Comaschija (foto Marinčič)

V s re d o , 30. o k to b ra , so  v  G o ric i u r a d n o  o d p r li  p r e n o v 
ljen o  k in o d v o ra n o  n a  T ra v n ik u , k i jo  se d a j u p ra v lja  g o rišk a  
d ru ž b a  T ra n sm e d ia . K ot s ta  n a  o tv o r itv e n i s lo v e sn o s ti  p o 
v e d a la  p ro f . D a rk o  B ra tin a  in  p re d s e d n ik  o m e n je n e  d ru ž b e  
Boris P eric , je ta  d o g o d e k  sad  d o lg o tra jn ih  p r iz a d e v a n j m e s t
n e g a  K in o a te lje ja . Is to časn o  g re  tu d i  za  h v a le v re d e n  p o sk u s , 
d a  bi d v o ra n i, k i so d i m e d  n a js ta re jš e  v  E v ro p i (v z a d n jih  
ča s ih  so  z a ra d i h u d e  k rize  v  n je j p re d v a ja li  p re d v s e m  film e 
»z rd e č o  lučjo«), v rn ili n je n  n e k d a n ji u g le d  in  jo  p o n o v n o  dali 
n a  ra z p o la g o  g o rišk i p u b lik i.

S lo v e sn o s ti s ta  se u d e le ž ila  tu d i  p o k ra jin sk i in  o b č in sk i 
o d b o rn ik  z a  k u ltu ro  G . P a n z e ra  in  R. Ž ib e rn a , ki s ta  p r e d 
v se m  p o u d a r i la , d a  je p re n o v lje n a  k in o d v o ra n a  p o m e m b e n  
k u ltu rn i  d o g o d e k  za  v se  m e s to . P r iso te n  je  bil tu d i  n o v o g o 
rišk i ž u p a n  S erg ij P e lh a n . D eja l je , d a  je p o n o v n o  o d p r t je  
te  d v o ra n e  v a ž e n  izz iv  tu d i  za  p u b lik o  z d ru g e  s tr a n i  m eje . 
S te m  b o  še  bolj p r iš la  d o  iz ra z a  k u l tu rn a  p o v e z a v a  m e d  p re 
bivalc i o b e h  G oric .

O b č in s tv o  si je  o b  tej p r ilo ž n o s ti  o g le d a lo  tu d i  z a b a v e n  
film sk o -k a b a re tn i n a s to p  G io rg ia  C o m a sc h ija  in  film  »N uo- 
vo  c in e m a  P arad iso «  v  rež iji G iu s e p p e ja  T o rn a to re ja .

P re n o v lje n a  k in o d v o ra n a  je  n a m e n je n a  v se m , p o u d a r 
ja jo  p o b u d n ik i.  V n je j n e  b o d o  p re d v a ja li  sa m o  t.i. film ov  
»d 'essa i«  (e litn ih  film ov), te m v e č  b o d o  n a  o g le d  d o b ri, k a 
k o v o s tn i film i n a s p lo h , v  s lo g u  p ro g ra m a  trž a šk e  k in o d v o 
ra n e  A ris to n .
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Obnovljena cerkev sv. Martina nad Brjami
D e m o k ra t ič n e  s p re m e m b e  

zadn jih  let n a  S lovenskem  so p ri
pom ogle k tem u , da  so se ljud je 
začeli globlje zaveda ti n ep o n o v 
ljivega p o m en a  k u ltu rn e  ded išč i
ne, kam or go tovo  sodijo  tud i p re 
p roste  vaške  cerkvice. M ednje 
uvrščam o tu d i p o d ru žn ičn o  cer
kev sv. M artina  n ad  vasjo Brje na  
V ipavskem , na  n ad m o rsk i višini 
333 m etrov . Z g ra jena  je na  v rh u  
griča, o d k o d e r je ču d o v it pog led  
na N an o s, T rnovsk i g o zd , Kras, 
Sveto goro , sp o d n jo  V ipavsko 
dolino, F urlansko  n ižino  in D olo
m ite. Žal je d o  n ed av n eg a  sam e
vala n ap o l p o d rta , saj so jo N em 
ci le ta  1944 zm in irali in  jo je zob 
časa že  d o b ro  načel.

T udi N ovi list je o tej cerkvi že 
pisal, in to v želji, da bi se tud i šir
ša javnost zavedala  n jene v red n o 
sti in bi k o nčno  prišlo  do  začetka 
o bn o v itv en ih  del. D om ačini so 
ustanovili gradbeni odbor, podprl 
jih je tu d i ž u p n ik  iz Branika Jož
ko I3ric, ki up rav lja  žu p n ijo  Brje,

C erkvica

c / c  f(a \
333 m n. v.

■ B ije 1

in tako se je v začetku  tega  leta 
pričela tem eljita obnova. N ačrte je 
izdelal novogorišk i Z avod  za v a r
stvo  n a rav n e  in  k u ltu rn e  d ed išč i
ne, ki se je d rža l načela, da  je 
cerkv i treb a  čim bolj p o v rn iti 
p rv o tn o  p o d o b o . Z g ra jen a  je bila 
le ta  1548 v p o zn o g o tsk em  slogu, 
k ar d o k azu je ta  dve  letnici, vk le
san i p rv a  n a  zu n an jšč in i p rezb i
terija  in  d ru g a  v n o tran jšč in i na 
s lavoloku , 1640 pa  je bil sez idan  
zvonik . O bok  p rezb iterija  je še 
go tsk i z boga to  razve jano  m režo  
reber, s tro p  ladje p a  je o d p rt z 
v id n im  tram ov jem  in p lanetarn i. 
V cerkvi se je k ljub ru še n ju  in za 
n em arjen o sti oh ran il kvalite ten  
k am n it baročn i o ltar iz 18. s to le t
ja, ki ga krasi dobra oljna slika sv. 
M artina iz istega obdob ja . O b n o 
v itvena  dela  je izvajalo G radbeno  
o b rtn o  pod je tje  A jdovščina.

V aščani so zak ljuček  obnove 
s lovesno  proslavili v nedeljo , 21. 
ok tobra . N a ta h lad en  p o zn o je 
sensk i, a jasen  sončni d an  se je

Obnovljena cerkvica Sv. M artina v Brjah

Svečana počastitev 140-letnice 
Celovške mohorjeve družbe

V ponedeljek, 28. oktobra, je Celovška m ohorjeva družba priredila 
proslavo ob 140-letnici delovanja založniške hiše. Slovesnost, k i  je  bi
la v prostorih »Slomškovega dom a« v središču Celovca, je  izzvenela ko t 
dokaz pod je tnosti in dom iselnosti vodstva  te slovenske založbe. Boga
to dejavnost Celovške mohorjeve družbe je opisal njen ravnatelj dr. A n 
ton Koren. Spregovoril je  tud i predsednik založbe dr. Pavle Z abla tn ik , 
k i je  med drugim podelil S lom škovo priznanje zaslužnim  mohorjanom. 
Nagrado so poleg Koroščev prejeli tud i slovensk i zdom ci iz Kanade, 
ZD A  in A vstra lije , k i  so zbrali skoro m ilijardo lir za ub lažitev posle
dic vojne v Sloveniji. Zbrani denar so zdom ci ob te j priložnosti izročili 
m inistrskem u predsedniku Lojzetu Peterletu, k i je  bil prisoten na pro
slavi.

Pred m ikrofonom  so se zv rs tili še celovški škof. msgr. Kapellari, 
celovški župan Guggenberger in predsednik Krščanske kulturne zveze Zer- 
zer. Iz Slovenije so se proslave udeležili m ariborski škof. msgr. Kram
berger ter m in istri Dular, Capuder in Vencelj.

v rh  griča zbralo  nekaj sto  ljudi, ki 
so želeli p riso stvovati b lagoslovu  
novega zv o n a  in obnovljene cerk
vice. O boje je opravil koprsk i škof 
m sgr. M etod  P irih , ki je tu d i v o 
dil slovesno  som aševan je  in  p ri
digal po  evangeliju . M ed  m ašo  je 
u b ran o  pel dom ači cerkven i p ev 
ski zbor p o d  v o d stv o m  M irana 
Rustje. V sekakor je treba Brejcem 
isk reno  čestita ti k tem u  dosežku , 
z željo, da  bi ta  p o b u d a  p rip o m o 
gla k rasti d u h o v n e  občutljivosti 
in  n a ro d n e  zavesti v tem  kraju .

M.

Slovenski center 
za glasbeno vzgojo 

EMIL KOMEL 
in GLASBENA MATICA 

iz Gorice 
prirejata v soboto,

16. novembra, ob 20.30 
v Katoliškem domu v Gorici

Koncert 
Mozart in Dvorak 
v komorni glasbi

Nastopajo:
Irena Baar (sopran), 

Tomaž Lorenz (violina) 
in Alenka Sček (klavir)

Norva številka Primorskih srečanj
V teh dneh  je prišla m ed nas no 

va številka Prim orskih srečanj, že sto- 
petindvajseta po vrsti. Prvi članek je 
napisal Branko M arušič in m u dal 
naslov: »O narodni zavesti prim or
skih Slovencev«. V kratkem  eseju 
zgodovinar opiše narodno zavest in 
posebnosti prim orskega človeka, ško
da le, ker je tekst tako kratek, saj je 
tem atika zelo zanim iva. Jožko M oži
na je napisal zelo dobro razpravo na 
temo »Politično angažirano slikarstvo 
Toneta Kralja v prim orskih cerkvah«, 
kjer opiše delo velikega slovenskega 
slikarja pod fašizmom. Znano je nam 
reč, da je Kralj veliko delal na Pri
m orskem , tako pod fašizmom kot tu 
di pozneje m ed drugo svetovno voj
no in po njej. Slikar je izredno po 
m em ben za Prim orce, ker je na svo
jih slikah vm ešal narodnostn i trenu 
tek pod fašizm om , celo sam  nadškof 
Sedej je nekoč vzkliknil p red  njego
vo sliko: »Marija slovenska!«

D am jana Fortunat je zelo zanim i
vo opisala kratko zgodovino bovških 
Kluž, ki jih vsi poznam o. Trdnjava 
nad  Bovcem je to, a tako malo vem o 
o njih. Borut Koloini piše o sprem i
njanju ljudskega izročila na S loven
skem , predvsem  se naslanja na ljud
sko izročilo m ask. Z nani zborovodja 
zbora »Srečko Kosovel« iz Ajdovšči
ne Klavdij Koloini pa p iše o zborov
skem  petju  in v prispevku  razčleni, 
kakšno je in kakšnega si želimo. 
Zdenka Lovec pa piše o letošnji Vile- 
nici, o kateri se je po našem  m nenju 
že preveč govorilo, saj nim a takega 
m ednarodnega odm eva, kot govori
jo (Če ga sploh ima, seveda!), ali pa 
si ljubljanski organizatorji želijo, le
tos pa na njej ni bilo glavnih pova
bljencev, ki se literarne nagrade niso 
udeležili zaradi bojazni pred  vojno. 
Letošnji glavni m oto Vilenice je bil 
Holderlinov verz »čemu pesniki v tem 
ubožnem  času«. M etka Lovrič nada
ljuje s predstavljanjem  slovenskih 
strokovnjakov iz Prim orske in tokrat 
je spet na vrsti naš rojak, Danilo Sed
mak, psiholog, ki nam  je dobro po
znan, saj se veliko ukvarja z našo

stvarnostjo. Sledi prevod  Malcolma 
Godvvina, ki ga je opravil Boris Jukič 
in nosi naslov »Angeli«. Sodi v sklop 
razm išljanj, ne vem o pa, kaj ima 
opraviti s Prim orskim i srečanji Mal- 
colm Godvvin in tudi njegovo razm iš
ljanje. Sledi leposlovje, kjer lahko 
preberem o krajše prispevke M irana 
Slokarja, Roberta Titana-Felixa, Jureta 
Čeha, Leopolde-Odile Širok, Marije 
Mercine, A ndreja Rifleta-Felana, Vla
da Šava, Franka Vihteliča in Lucije 
Beguš. M arjan Tomšič je prispeval 
»štiri istrske štorije«, kjer opisuje živ
ljenje v Istri, Teo Šinkovec pa je p re
vedel A lberta Spianija »Družinski al
bum«. Sledijo zapiski, ki so jih prispe
vali M arušič, Šavli, ki polem izira o 
»Slovenski državi Karantaniji«, Jolka 
Milič izredno dobro in precizno, kot 
le m alokdo danes zna, piše o izginu-

beri-širi-podpiraj

NOVI LIST
tednik 

slovenske manjšine

lih Černigojevih slikah, Miro Kocjan 
piše o jezuitih, Pietru N enniju  in Ar- 
m andu  Saitti, M erku o zgodovini re
zijanske fo lk lorne sk u p in e , Ana 
M arija-Graf pa o pesniški zbirki Pe
tra Semoliča, Ines Cergol-Bavčar o 
zbirki Berta Pribaca, Jožek Štucin 
predstavi še knjige »To drevo na tu 
jem raste«, Pangerčevo »Pesem Bre
ga«, G radišnikovo krim inalko »Nek
do drug«, Kingovo »Christie« in izred
no dobro Felčevo knjigo »Svet d ru 
gačnih oseb«. Na zadnjih platnicah pa 
razm išlja Vlado Šav, katerem u lahko 
samo rečemo, da se m u najbrž toži po 
starih časih, ki so na naše veliko ve
selje že minili.
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Slovesna predstavitev Božanske komedije 
v Kulturnem domu v Trstu

Prizor s predstavitve Capudrovega prevoda Dantejeve Božanske komedije. Z 
leve: Alojz Rebula, Andrej Capuder in Marko Kravos (foto M. Magajna)

NOVICE J

v

Čestitamo!
D eželni sve tova lec Ssk  

Bojan Brezigar je  od evrop
skega urada za m anj razšir
jene jezike dobil nalogo, da 
stop i v s tik  s predstavniki 
vseh jezikovn ih  m anjšin v 
A vstr iji (Slovenci, H rvati, 
Čehi, S lovaki in Rom i) in 
si prizadeva za ustanovitev  
avstrijskega manjšinskega  
odbora. Ta bo posta l član 
posebnega evropskega od
bora, kakor hitro bo A vstri
ja  postala članica Evropske 
skupnosti.

Evropski urad za m anj 
razširjene jezike ima sedež 
v  Dublinu. Z  deželnim pos
lancem Brezigarjem bo pri 
uresničevanju te naloge so
deloval predstavnik nemške 
manjšine v Belgiji R udo lf 
Kern.

Za pomebno imenovanje 
poslancu Brezigarju iskreno 
čestitam o in mu želimo ve
liko uspeha pri izpolnjeva
nju nove naloge na manj
šinskem  področju.

Koncert 
Bergant - Vremšak 
v goriški stolnici

V  soboto, 9. novembra, bo na po
budo SKPD Mirko Filej v Gorici or
gelsko vokalni koncert v stolnici, na 
katerem bosta nastopila priznana slo
venska glasbenika Hubert Bergant 
(orgle) in Samo Vremšak (bariton). 
Začetek ob 20.30. Na sporedu so de
la od renesančnega obdobja preko ba
roka in klasike vse tja do modeme. Ta
ko so zastopani skladatelji: Gallus, 
Schiitz, Mozart, Faure, Arnič, Lau- 
rentaci, Battista, Sattner, Dixon, 
Nedved in Andriessen.

Slovenska umetnika goriška publi
ka že dobro pozna. Večkrat sta že na
stopila v raznih cerkvah in dvoranah 
Gorice in okolice. Prof. Bergant je ne
davno imel orgelski koncert v mestu 
Lecce. Tako Bergant kot Vremšak sta 
docenta na ljubljanski Akademiji za 
glasbo.

*  *  *

»Od obupa do upanja« je  nas
lov posebne listine, k i jo  je  izda
la Cerkev v zvezi z  m am ili. Kdor 
se predaja m am ilom , je  notranje 
— pravi listina  — neuravnovešen  
in osebno šibak, tako da ne more 
na človeški način zadostiti svojim  
potrebam.

NAŠE SOŽALJE 
Ob prezgodnji smrti Dori

ce Černič iz Rupe izrekamo 
možu Marjanu, otrokoma in 
sorodnikom globoko občuteno 
sožalje.

V mali dvorani Kulturnega doma 
v  Trstu smo v ponedeljek, 4. t.m ., bili 
priča nadvse pomembnemu kulturne
mu dogodku. Predstavili so celotno iz
dajo Dantejeve Božanske komedije v 
prevodu književnika Andreja Capu
dra, slovenskega ministra za kulturo. 
Delo je izdalo Založništvo tržaškega 
tiska.

Prireditev je ob prisotnosti res šte
vilnega občinstva izzvenela nadvse 
svečano in je po svoji zasnovi zdaleč 
presegala ožji slovenski prostor. Če
prav je bila slovesnost dosledno dvo
jezična, pa, kot kaže, ni pritegnila na
ših italijansko govorečih someščanov. 
V imenu Z T T  sta prisotne pozdravi
la Silvij Tavčar in Marko Kravos, ne
kaj odlomkov iz Božanske komedije sta 
prebrala igralca Slovenskega stalnega 
gledališča Lidija Kozlovič in Vladimir 
Jurc, za prijetno glasbeno spremljavo 
pa sta poskrbeli Erika Slama (flavta) 
in Irena Pahor (viola da gamba). Iz
vajali sta skladbe iz 14. stoletja — 
Dantejeve dobe.

V imenu italijanske vlade seje sve
čanosti udeležila dr. Mirella Boncom- 
pagni, ki je med drugim dobro se
znanjena s problematiko Slovencev v 
naši deželi. S seboj je prinesla vrsto 
dobrih novic za nas; med drugim je 
rekla, da bi morali kmalu dobiti slo
vensko televizijo, prav tako pa bo, je 
dejala, po vsej verjetnosti kmalu prišlo 
do končne odobritve globalnega za
ščitnega zakona. Sicer pa je tudi na 
evropskim prizorišču očitno, je zaklju
čila predstavnica vlade, da se stvari 
premikajo v  korist manjšinskih etni
čnih skupin.

O Capudrovem prevodu Danteje
vega literarnega bisera je spregovoril 
pisatelj Alojz Rebula. Čapudrovo de
lo zdaleč presega vse dosedanje po
skuse slovenskih prevajalcev, je pou-

Pred d nevi je b ilo  v Gorici za
sedanje pokrajinskega sveta S lo
ven sk e skupnosti, k i ga je vo
d il predsednik  B ukovec. D eže l
ni predsednik  Marjan Terpin je 
obširno poročal o strankinem  de
lovanju v  zadnjih m esecih  in po
drobno proučil p o litičn i položaj 
na G oriškem  in  sp lošn o  stanje 
sloven sk e m anjšine.

Svoja poročila so podali de
že ln i podtajnik  Andrej Bratuž, 
Branko Černič, Ernest Q uinzi in  
Hadrijan Corsi.

Predsednik Bukovec je prisot
ne seznan il z odstopom  pokra
jinskega tajnika Špacapana, ki 
pa bo še dalje opravljal d o lžn o
sti pokrajinskega odbornika. Na

daril. V  marsičem presega celo Ž u 
pančiča. Prevod odlikujeta izredna fi
lološka verodostojnost in pesniški čut. 
»Če bo treba velikega poguma tistemu 
Slovencu«, je zaključil prof. Rebula, 
»ki se bo skušal ponovno lotiti prevo
da Homerjeve Ilijade po A . Sovretu, 
bo treba prav toliko poguma tistemu, 
ki bo skušal prekositi Capudrov pre
vod Božanske komedije.«

Na koncu je nekaj besed spregovo
ril tudi sam Andrej Čapuder, ki je go
voril predvsem osebno o svojih »mu
kah« ob prevajanju 14 tisoč Danteje
vih verzov. Delo je prevajal deset let. 
Za to drugo, izpopolnjeno izdajo svo
jega prevoda pa je marsikaj spreme
nil oziroma nanovo prepesnil. Dr. Ca
puder se je na ponedeljkovi slovesno
sti ob koncu zahvalil vsem, ki so mu 
pomagali, da se je ta »Dantejeva avan
tura« srečno končala.

zasedanju so  udeleženci vzeli na 
znanje poročilo pokrajinskega  
predsednika in  po daljši razpra
v i sprejeli predlog, naj do b liž 
njega d eželnega kongresa oprav
lja tajniške posle sedanji podtaj
nik.

Na zahvalno nedeljo, 10. 
novembra, se bo v nabrežin- 
ski cerkvi po kratki maši ob
17. uri pričel koncert zbora 
»Rupa - Peč« z naslovom:

»S PESMIJO SKOZI 
CERKVENO LETO« 
Zborovodja:
Zdravko Klanjšček.

Vsi občinski in pokrajinski 
sveti v  Furlaniji Julijski krajini so 
odobrili s ta tu te  v roku, k i ga do
loča zakon. Predsednik republike 
pa na predlog notranjega ministra 
že podpisuje odloke o razpustu ob
činskih in pokrajinskih svetov, ki 
niso odobrili s ta tu to v . Dne 5. 
t.m . je  bilo izdanih 13 takšnih od
lokov.

*  *  *
Sovjetsk i d ip lom ati dolgujejo 

občinski upravi v W ashingtonu  
3,2 m ilijona dolarjev, ali 4.300 
m ilijonov lir. Zaradi raznih pro
m etnih in drugih prekrškov so 
m estni stražn ik i naprtili sovjet
skim  diplom atom  65.759 glob, ki 
niso bile poravnane. Osebje so
matskega veleposlaništva  pa za 
globe dolguje ivashingtonskim  
m estnim  stražnikom  nekaj man) 
ko t 300 tisoč dolarjev.

*  *  *

»Zaklad« sovjetske kom uni
stične partije, katere delovanje je 
bilo začasno prekinjeno po neu
spelem državnem udaru 15. avgu
sta  letos, znaša 14 m ilijonov do
larjev v  g o to v in i (18 m ilijard  lir) 
in 5 m ilijard  rublov (3.500 m ili
jard  lir). P odatke je  objavil o- 
srednji sovjetski televizijski dnev
nik.

*  *  *

Predsednik republike Cossiga 
je ponovno izjavil, da ne bo pod ' 
pisal odloka vlade, k i za nadaljn)1 
dve leti ohranja pri življenju futtk' 
cijo sodnika-preiskovalca. Pred
sednik opozarja, da je  ta funkci
ja  odpravljena z  novim  kazenskim  
postopkom . Vlada pa trdi, da brez 
odloka grozi nevarnost, da se od
pišejo važne preiskave.

Slovenska skupnost na Goriškem 
pred deželnim kongresom
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Odposlanstvo Unije Italijanov  
je zadovoljno s svo jim  p o tova 
njem v Haag, kjer je v okviru m i
rovne konference obrazložilo pri- 
stojnin predstavnikom , kako si 
zam išlja zaščito ita lijanske na
rodne skupnosti v S loveniji in 
Hrvaški. Zaščita  naj bo medna
rodnega značaja. V ta namen naj 
se sklene ustrezna pogodba med 
Slovenijo, H rvaško in Italijo .

■k -k -k
O znani števerjanski aferi z 

zvonovi je tekla beseda tudi na 
zadnjem zasedanju goriškega po
krajinskega sveta Ssk. Sekcijski 
tajnik M irko Humar je  poudaril, 
da se je Ssk dosledno zavzem ala  
za ohranitev stoletnih navad, kar 
pomeni, da bi se po njenem mne
nju lahko slišalo bitje ure v zvo
niku tud i v nočnih urah. K o t zna
no, je  sodna oblast na prvosto
penjski razpravi razsodila druga
če in ugodila zahtevi števerjan- 
skega hotelirja.

■k k  k
V Celju je  konec prejšnjega ted

na zasedal g lavni odbor Svetov
nega slovenskega kongresa. Za
sedanje je  vodil predsednik Bo
jan Brezigar. Odbor je  uredil več 
vprašanj, k i so ostala nerešena 
zaradi jun ijske  vojne v Sloveniji.

k  k  k
V M adridu so se uspešno kon

čali prvi pogovori med Izraelci in 
Palestinci. Prvič se je  zgodilo, da 
sta si stisn ila  roki voditelja  iz
raelske in palestinske delegacije. 
Pogovori se bodo seveda nadalje
vali.

k  k  k
Ta teden bodo na Tržaškem še 

zadnji sekcijsk i kongresi Sloven
ske skupnosti, na katerih člani 
Volijo delegate za pokrajinski 
kongres. Ta bo v nedeljo, 10. t.m ., 
na Pom orski posta ji v  Trstu.

Na pokopališču v Viču je bil v 
soboto, 2. t.m ., pogreb Tatjane 
Remškar, bivše primabalerine lju
bljanske Opere. Umrla je  v staro
s ti  65 let. Po u poko jitv i pred 20 
leti je svoje znanje in veščine po
sredovala m ladim , z la s ti v okvi
ru osnovne šole na Viču. Sode
lovala je tud i s srednjo šolo v 
Nabrežini in pred leti pripravila  
nastop svo jih  gojencev in gojenk  
v Kulturnem domu v Trstu. Le
ta 1977 je prejela Prešernovo na
grado.

k  k  k

Pristojno m in istrstvo  v R im u  
je  končno izreklo svoje mnenje o 
načrtu arh. Piana za turistično  
uveljavitev Sesljanskega zaliva. 
Zapisn ik z zadnje in prejšnjih sej 
še ni bil objavljen, vendar dobro 
obveščeni krogi pravijo, da so iz
vedenci pristojnega m inistrstva  
občutno om ejili gradnje v zalivu  
in se izrekli tudi za druge ome
jitve .

k  k  k

Ker je  bila mirovna konferen
ca dne 5. t.m . v Haagu neuspeš
na, bodo zunanji m in istri Evrop
ske skupnosti odločali o uvedbi 
sankcij. O dločitev bo padla v 
četrtek, 7. t.m ., na zasedanju A t
lantske zveze v  Rimu.

k  k  k

Zdravstvena služba v Ita liji je  
v hudi krizi. Skoraj ne mine dan, 
da ne bi prišlo do naravnost škan
daloznega primera. B oln iki um i
rajo, ker zanje v bolnišnicah ni 
mesta. Ko končno najdejo poste
ljo v bolnišnici, je  prepozno; bol
nik se je  že poslovil od tega sve
ta. Takega škandaloznega stanja  
je  kriva dezorganizacija in ne po
m anjkanje denarja a li drugačnih 
sredstev.

Oranje -  pomembno jesensko opravilo
Z  razvo jem  km etijske m eh an i

zacije je o ran je  doživelo  nek a te re  
sp rem em be; m očnejši traktorji so 
n am reč  om ogočili globlje oran je . 
V zad n jih  časih  pa  se tehn ik i vse 
bolj zavzem ajo  za izdelavo  tak ih  
stro jev , ki bi om ogočali le m in i
m alno  obdelavo  tal p re d  setvijo . 
P red  dvem a desetle tjem a se je ta
ko začel razm ah  ku ltiva to rjev  in  
p o seb n ih  b ran , oz irom a stro jev , 
ki om ogočijo  se tev  na  strn iščih , 
ne  da  bi tla kakorkoli rahljali. 
V endar je tehn ika  »setve na trdo«, 
ko t ji p rav ijo , m ogoča le na  la h 
kih  in  p ro p u s tn ih  tleh .

Jesensko  o ran je  je zdaj najbolj 
ak tu a ln o  oprav ilo . K dor je šel v 
m inu lih  d n e h  po  L aškem , je o p a
zil, da  sta  pšen ica  in  ječm en že 
vzklila, m arsik je sta  v isoka skoraj 
10 cm , op az iti p a  je tu d i še veliko 
ko ru zn ih  strn išč . Te bo treba p re 
orati za spom ladansko  setev. M o
goče ne bo odveč opozorilo , naj 
orač p rev eri v lago tal. P rak tično  
to  n a v a d n o  n a red im o  tako , da 
prgišče zem lje stisnem o v pest; ko 
se zem lja sp rim e, ne  n as tan e  pa 
m astn a  kepa , je p rim ern a  za o ra 
nje, id ea ln a  v laga, d a  se zem lja 
m rvi, je o d  40 do  60 o d sto tn a .

V naših  k rajih  n av a d n o  u p o 
rabljam o za o ran je  lem ežn i p lug  
z un iverzalno  desko, se pravi des
ko, ki je nekako  n a  sred i m ed 
kra tko  in strm o  desko , ki je p ri
m erna  za o ran je  na  lahkih  tleh, in 
t.i. zav ito  ali sp ira lno  desko , ka
tero  uporablja jo , ko so tla težja in 
bolj ilovnata .

Izvedenci g lede  o ran ja  v za d 
njih  časih svetu je jo , naj bi izm e
nično oprav lja li e n k ra t globoko, 
(okrog 40-60 cm) in  d ru g ič  plitvo 
o ran je  (do 20 cm ) ali sred n je  p lit
vo o ran je  (od  20 do  40 cm ). G lo
boko o ran je  om ogoča večjo raz 
po ložljivost zem lje za boljši raz 
voj k o ren in sk eg a  sistem a, p o v e 
ča se zaloga v o d e  in  je torej o d 
p o rn o s t p ro ti suši večja, poglobi

se ro d n o s t tal, om ogočeno  je tu 
di boljše za tiran je  p leve la  in  n e 
ka te rih  škodljivcev. P litvo  o ran je  
p a  im a veliko  p re d n o s t, da  delo 
op rav im o  h itre je  in  z m an jšim i 
strošk i, ker p ri takem  o ran ju  lah 
ko uporab im o tud i dvo jne  ali p lu 
ge s štev ilnejšim i glavam i.

G lede n a  njivo, od v isn o  je pač 
o d  lege, velikosti, n ak lo n a  in 
o rod ja , s katerim  razpo lagam o , 
lahko  o rjem o  n a  več načinov. 
V sekakor je pom em bno , kako o d 
piram o prvo  brazdo , kako delam o 
k rono , če o rjem o  na  ta  način , saj 
je p o m em b n o , da  ne  o rjem o  pri 
d ru g em  h o d u  preg loboko, kajti v 
tem  p rim eru  so b razd e  p rev isoke 
in n e izen ačen e  v d o lž in i in  širini, 
se pravi, d a  je v ažn o , da  e n ak o 
m ern o  p ad a jo , k ar sev ed a  o m o 
goči boljšo p rip rav o  tal za setev . 
Ko zak ljuču jem o z o ran jem , m o 
ram o p az iti na  razor; g re  za z a d 
njih  šest b razd , ko o rjem o  plitve- 
je. T ud i razo r naj bi se dalo  z b ra 
no  p o rav n a ti, tako  da  p rid e  do 
čim  m an jše  vdo lb ine .

S P L O Š N A  O P R E M A

SERIJSKO POHIŠTVO  

PO H IŠTVO  PO MERI 

PREUREDITVE

P R O D A J A L N A  
TRST - UL. S. CILINO 38 

TEL. 040-54390

Jurij Paljk

»To je bila božja kazen zanje«
N ik d ar m i ni bilo všeč, d a  se ljud i n ek e  kategorije  daje v isti koš, 

ker sem  m n en ja , da je vsak  človek sv e t zase, m o rd a  res n i o tok, kot 
je tem u  prav il John  D onne , o to k u  pa  je v seen o  p o d o b en . Tako m i ni 
bilo nikoli všeč, da je duhovn išk i stan  bil vedno  deležen p re tirane  hvale 
ria en i in  zo p e t p re tirane  graje na d ru g i stran i, ki pa je največkrat pad la  
v g robo  k levetan je , ki si ga niti pocestn ice  ne  privoščijo  več, k er so 
Preveč p o n o sn e , da bi tako  govorile . S tari la tin sk i izrek, d a  je s red n ja  
Pot zlata p o t, velja sk o ra jd a  p o v so d , m islim , d a  bi ga tu d i v tak ih  p ri
m erih lahko  m irne  d u še  uporablja li.

T rd n o  sem  p rep ričan , da bi p rim orsk i S lovenci p o d  fašizm om  u- 
hpeli veliko h u jše  stvari, kot so jih , če ne bi bilo  s lovensk ih  d u h o v n i
kov, ki so sk o ra jd a  sam i držali in zdržali p ritisk  po ita lijančevan ja, da 
0 d ru g em  trp ljen ju , ki so ga bili deležn i, n iti ne  bi govorili. Vse to 
so zelo z n a n e  stvari in m islim , da  je d u h o v n ik  Č ederm ac le lik o seb 
nosti, ka te reg a  vsi S lovenci v Italiji zelo d o b ro  p o zn am o , bi ga vsaj 
morali. Z elo  n erad i pa govorim o o d u h o v n ik ih , ki so bili sicer res d u 

hovniki, z osebnostjo  om en jenega Bevkovega junaka p a  niso imeli d o 
sti sk u p n eg a . T ud i o tem , kako  se je C erkev  p rev ečk ra t u d in ja la  p o 
svetn i ob lasti in  tako  v e d n o  in  povsod(!) p o teg n ila  k rajši konec, ne 
bom o govorili, k er je to  že tisočkra t p režv ečen a  sn o v  in  za to  n ezan i
m iva. Pa v e n d a r  sem  rav n o  o tem  p rem išljeval p re d  d v em a  ted n o m a, 
ko sem  poslu ša l človeka, ki m i je  govoril o teh  stv a reh .

O m en jen i g o sp o d  m i je ob kozarcu  m in era ln e  v o d e  (»Škoda, ker 
v oda  niti za v čevelj ni dob ra , a kaj hočeš, zd rav ila  so zd rav ila  in  d o h 
tarji so dohtarji!«) v b a ru  p rip o v ed o v al, kako  je bilo p o d  fašizm om . 
M ed d ru g im  m i je p rip o v ed o v a l tu d i o d rž i u ra d n e  C erkve, ki ni bila 
v ed n o  enaka  drž i p o sam ezn ik o v , ki bi za ideale  dali tu d i la s tn o  živ
ljenje, kar se je po zn e je  žal tu d i n ek a te rim  zgod ilo . Če sp e t p o te g 
n em  na d a n  zvite in d o  posled n je  ž iv ljen jske celice p re m e te n e  R im 
ljane, lahko  m irno  zap išem , da  tu d i za to  s tv a r velja n jihov  zn an i p re 
govor: »Senator qu isque bonus, sen a tu s  qu idem  bestia pessim a.« (Vsak 
sen a to r zase  je dober, sen a t p a  je najslabša stvar.) G o sp o d  m i je n am 
reč govoril o tem , kako so p o d  fašizm om  zam enjavali s lov en sk e  d u 
hovn ik e  z italijanskim i in  to sev ed a  s točno  do ločen im i n am en i, ki jih 
tu d i n ep o zn av a lcem  zg o d o v in e  ni p o treb n o  posebej razlagati. Ve se 
nam reč, da s ta  v ž iv ljen ju  d v e  stvari, ki se jih človek zelo težko  nauči 
v tu jem  jeziku . To sta  šte tje  in raču n an je  in  n a jtež ja  s tv a r je go tovo
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Krožek »Anton Gregorčič« iz GoriceČ eškoslovaški predsednik Ha
vel si še dalje prizadeva za ohrani
tev češkoslovaške federacije. Nje
gov 12. načrt predvideva odobri
tev češke, slovaške in zvezne usta
ve, k i naj bi postale veljavne m a
ja  1992, se pravi pred državno  
zborskim i vo litva m i jun ija  istega 
leta. Se prej pa bi republiki Če
ška in Slovaška m orali sklen iti 
posebno pogodbo o skupni državi.

*  *  *

Konec novembra bo potekel 
rok, v katerem  bo treba plačati 
predujem davka  IRPEF in ILOR. 
Po zadnjih predpisih bo treba pla
čati 98 o d sto tkov  lanskoletnega  
davka.

*  *  *

Deželni svetovalec Brezigar je  
pozitivno ocenil izid glasovanja v 
zvezi z  zakonom  o novih unifor
mah občinskih stražnikov. Dežel
ni zakon namreč vsebuje tud i po
sebno določilo glede občin, v ka
terih je priznana pravica do rabe 
slovenskega jezika.

N a G oriškem  delu je  od  leta 
1977 K rožek za socialna in  po liti
čna v p rašan ja , ki im a kot pog la
v itn i n am en  p redstav lja ti italijan
ski jav n o sti n a ro d n o s tn i in  po li
tični položaj S lovencev v goriški 
pokrajin i te r  osveščati S lovence o 
n jihov ih  p rav icah . K rožek je po i
m en o v an  p o  A n to n u  G regorčiču, 
zn a n e m  d u h o v n ik u , k u ltu rn em  
delavcu  in  po litiku , ki je um rl le
ta  1925 in  je p o k o p an  v Š tandre- 
žu . G regorčič si je zad a l nalogo, 
da bo prispeval h gospodarskem u 
in k u ltu rn e m u  razvo ju  goriške 
dežele , p o seb n o  pa  še k rasti slo
v en sk e  šole v sam i G orici. Bil je 
v z tra jen  borec za en ak o p rav en  
položaj našega  jezika povsod , tu 
di v javn ih  u p rav ah . P rav  zarad i 
tega so se p o b u d n ik i goriškega 
krožka odločili, da posvetijo to or
ganizacijo  n jeg o v em u  sp o m in u , 
saj im a p o d o b n e  cilje, za katere se 
je boril tu d i poko jn i A n to n  G re
gorčič.

K rožek za socialna in  politična 
vp rašan ja  je v 14 letih  svojega ob
stoja uresničil v rsto  p o b u d , p rire 
dil p red av an ja  in  okrogle  m ize o 
p ro b lem u  g lobalne zaščite  Slo
vencev  v zam ejstvu  te r o rabi slo
v en sk eg a  jezika p re d  so d n o  o b 
lastjo in javno upravo. Z adnje  p o 
m em b n o  srečan je  na  to  tem o  je 
bilo v četrtek , 31. ok tobra , v Ron- 
kah . Šlo je za je p o sv e t o rab i slo
venskega jezika. O  tem  poročam o 
na  d ru g em  m estu . P o vedati je še 
treba, da  je naletel ta d o g o d ek  na 
p recejšen  o d m ev  tu d i v italijan
skem  k ra jev n em  tisku .

Veliko dela  so im eli odborn ik i 
in  člani d ru š tv a  »A nton  G reg o r
čič« v času , ko so razn e  občinske 
u p rav e  na  G oriškem  priprav lja le  
o sn u tek  za novi s ta tu t. Č lani 
k rožka so im eli — v sode lo v an ju  
z d ru š tv o m  »Jadro« iz Ronk — 
vrsto  sestankov s predstavn ik i ob
činske u p ra v e  iz R onk in Tržiča. 
N jihova prizadevanja  n iso  bila za
m an: v R onkah  je tu d i p o  n jihovi 
zaslug i p riz n a n a  prav ica do rabe 
slovenskega  jezika v javn i u p ra 
vi, v Tržiču pa  občinski s ta tu t p ri
znava  obstoj s lovenske  n a ro d n o 
stn e  sk u p n o s ti v m estu  sam em . 
O bčina se je obenem  obvezala, da 
bo pospeševa la  k u ltu rn o  rast Slo
vencev , ki živijo na  n jen em  o- 
zem lju .

D ru š tv o  »A n to n  G regorč ič«  
im a vrsto  p o m em b n ih  načrtov, ki 
jih želi čim prej u resn ičiti. P red 
vsem  nam eravajo  njegovi člani iz
da ti zbirko razsodb , ki zadevajo  
p rob lem  rabe  slovenščine. P ubli
kacija bo n am en jen a  slovenskim  
občinsk im  up rav ite ljem  kot p o 
m oč pri v sak o d n ev n em  rešev a
nju  p rav n ih  aspek tov  v zvezi z ra
bo slovenščine.

Krožek se ukvarja tu d i z rekre
acijsko dejavnostjo , saj je p riredil

že nekaj iz le tov  za  S lovence na 
G oriškem . P red v sem  v zadn jih  
časih pa  se je začel bolj posvečati 
tu d i m lad in i.

Sedanji p red sed n ik  K rožka za 
socialna in  politična vp rašan ja  dr. 
R enzo Frandolič n am  je povedal, 
da im a tre n u tn o  d ru š tv o  največ
je težave s sed ežem . Doslej je 
im elo svoje  p ro sto re  v Ulici S. 
C h iara  v c en tru  G orice, kaže  pa, 
da  bo km alu  dobilo  izgon . D ruš
tvo torej raču n a  na  p risp ev ek  za-

SLOVENSKO STALNO GLEDALIŠČE 

ŠEHEREZADA
Gostovanje 

Mladinskega gledališča 
v petek, 8. novembra, ob 20.30 
v Kulturnem domu v Trstu

kona št. 46 za obm ejna  področja, 
ki bi om ogočil n a k u p  n o v eg a  se
deža. »Upam «, je zaključil p re d 
sedn ik  krožka Frandolič, »da bo v 
bodoče n aš k rožek  okrep il svojo 
d e jav n o st in da bo d o p rin ese l za
m ejski sk u p n o s ti nekaj k o n k re t
nega  na  p o d ro č ju  uveljavljanja 
slovenskih  pravic. To je naš cilj in 
naš nam en .«  (hj)

NOVI LIST
Izdajatelj: Z adruga z  o .z .  »NOVI LIST« - 

Reg. na sod išču  v Trstu d n e  20.4.1954, 
štev . 157.

U redništvo: Martin Brecelj, Bojan Brezigar, 
Ivo Jevnikar, H elen a  Jovanovič, Drago  
Legiša  (g lavn i in od gov orn i urednik), 
M iro O pp elt, Saša R udolf, M arko Tav
čar in Egidij Vršaj.

O glasi: P ubliest d .z .z .;  Trst, ul. M ontec- 
chi 6; tel. 040/7796611.

Fotostavek in  tisk:  Tiskarna G raphart, Trst, 
tel. 040/772151.

Cossiga se je poklonil žrtvam Rižarne

(foto M. Magajna)

m olitev, to  največje p re seg an je  b esed e  in  sam ega  sebe, ko se človek 
najbolj p rib liža  božjem u , d u h o v n e m u . M oliti v tu jem  jeziku , jeziku, 
katerega te n i učila m ati, katerega si govoril najprej, je zelo težko, sko
ra jda  nem ogoče. P rav  za rad i tega so B inkošti tako  lepe in tako  p o 
m em bne! A C erkev  niso  sam o B inkošti, C erkev  so bili tu d i italijanski 
d u h o v n ik i, ki so prišli v  s lovenske  žu p n ije , in  tam  začeli z razn a ro 
do v an jem , kajti le o tem  lahko  govorim o, če pom islim o , d a  se člove
ku  vzam e še pravica d o  m olitve v las tn em  jeziku .

P rem lad  sem , da bi vedel, kako  m u čn o  in  boleče je to  bilo, lahko 
si sam o p red stav ljam , kako so lju d je  o b u p an o  strm eli na p rižn ico , od 
k o d e r so jim  govorili v jeziku, ki ga nek a te ri niti razum eli n iso , kaj 
šele, da  bi lahko  m olili v n jem ; m e d  te ljud i m o ram  uv rstiti oba svoja 
s tara  očeta, en o  staro  m ater, d ru g a  je nekaj razum ela , k e r je prej d e 
lala »pri gospodi«  v T rstu . C in izem  oblasti ne p o z n a  n o b en e  m eje, saj 
m i še d an es  tašča p rip o v ed u je , kako  so jo v šoli p o d  fašizm om  učili, 
da jedo  Slovenci otroke, o Srbih in d ru g ih  pa so govorili še hu jše  stvari. 
To p a  so počeli z rav en  oglejske bazilike, ki že sto letja  priča o u n iv e r
za ln o sti človeka in  k rščan sk e  vere.

»N ajprej je p adel D oberdob , p o tem  je p riše l n a  v rs to  D evin  in 
k o nčno  še N ab rež in a , ko t do m in e  so pad a le  žu p n ije  od  G oriške  sem , 
ves krašk i ro b  je šel. P rihajali so italijanski d u h o v n ik i in z njim i itali
janšč ina , razn a ro d o v an je . Bilo je h u d o , res hudo!« , je p rip o v ed o v a l

go sp o d , p re d  očm i so m u  drseli ob razi italijansk ih  d u h o v n ik o v , ki so 
prišli na m esto  s lovensk ih  sobra tov .

Kar n a e n k ra t se je n asm eh n il in  oči so se m u  zasvetile : »MoraŠ 
pa  vedeti, d a  se tu d i tisti iz kurije , iz škofije kdaj p o š te n o  uštejejo- 
V eno  žu p n ijo  je n am reč  prišel fu rlansk i d u h o v n ik , ki se je silno  lepo 
in h itro  naučil govoriti slovensko , ker je takoj v idel, koliko  je u ra , iz- 
red n o  in te lig en ten  in d o b er človek, še d an es  govori im en itn o  v slo- 
venščin i. N a daleč te  p o zd rav i in  ti kar kriči v s lovenskem  jeziku, ko 
te zagleda! V idiš, tem u  sm o nekoč rekli božja po ta . V kuriji so  mislil’ 
d rugače , ob rn ilo  pa se je sp e t d rugače . Saj veš tisto: Č lovek obrača 
in  Bog o b rn e . Vidiš, to  je bila božja kazen  zan je , tako so  rekli naš’ 
starši«.

Sm ejala sva se, ko sva m islila na tisto  o božji kazn i, vese l sem  bil/ 
ker se  je končno  n asm eh n il, zelo težko  ga v id im  n asm ejan eg a , ko g ° ' 
vori o p re tek losti, k o nčno  se tu d i nim a čem u sm ejati. Jokan ja  ne m d' 
ra, k er ga vsako  v zd ih o v an je  n ad  našo  u so d o  dela  v id n o  nervozne" 
ga, kot vsak  človek dejan j se n e lag o d n o  poču ti, ko je n em o čen  pred 
dejstv i, ki so  višja od  n jega . In zad n je  čase je v ed n o  bolj zaskrbljen/ 
sp e t se og lašajo  isti g lasovi, ki so že  storili m n o g o  h u d e g a . Potem  je 
še pristavil: »Ja, ja, tako  je, to  je bila božja kazen  zanje.«

In sva se sp e t sm ejala, vsem  tistim , ki so delali n ačrte  b rez  božje ' 
ga b lagoslova, v brk. In tu d i vsem  tistim , ki jih še snu je jo .


